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Strašice se zbavují starých ruin, které byly svědky kdysi slavných událostí. Postupně mizí kabiny na bývalém 
hřišti Dukly či budova restaurace na legendárním „ Koupáku“. 
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                     Zápis z Rady obce č. 29/03/16 (29.3.2016) 
                                                  J. Hahner, E. Buchová 

Doklady a informace na vědomí 

Informace: Dne 23.3. proběhla kontrola zahrady MŠ. Byl sepsán seznam věcí, které je potřeba ještě 
dokončit nebo opravit (dosetí travin, doplnění zeminy do proutěných záhonů, výměna planěk na 
oplocení, atd.). 

Projednáno 

Licenční smlouva - OSA 
RO projednala návrh licenční smlouvy o veřejném provozování hudebních děl v rámci obecního plesu. 
Poplatek činí 850 Kč. 
RO Licenční smlouvu č. VP 2016 57786 schválila. 

Dohoda o narovnání 
RO projednala návrh dohody o narovnání pohledávky ve výši 30.356,- Kč. Po vzájemné dohodě obou 
stran dojde k zaplacení částky 10.356,- Kč, neboť zbytek pohledávky by měla uhradit jiná firma. 
Pohledávka vznikla neplacením elektrické energie a nájmu reklamních ploch. 
RO s tímto řešením nesouhlasí, neboť se domnívá, že pokud byl elektroměr hlášen na konkrétní osobu, 
měla by konkrétní osoba ručit za hrazení odběru elektrické energie. 
RO Dohodu o narovnání k uhrazení částky 30.356,- Kč neschválila. 

Žádost o zmírnění tvrdosti zákona 
RO projednala žádost o zmírnění tvrdosti zákona ve věci nezaplaceného poplatku za svoz 
komunálního odpadu. Dluh i s navýšením činí 7.000,- Kč. K nezaplacení došlo díky opomenutí této 
platby, a to pouze jednou v roce 2015. 
Dle platné OZV nelze penále prominout, RO umožní uhradit dluh ve splátkách. 
RO žádost neschválila.  RO možnost uhradit dluh ve splátkách schválila. 

Umístění antén na domě č.p. 558-559 
RO projednala návrh umístění antén a aktivních prvků na domě č.p. 558-559 za účelem poskytování 
internetového připojení. 
RO s ohledem na doporučení správce bytového fondu doporučuje řešit tuto problematiku komplexně. 
RO žádost o umístění antény společnosti PilsFree, z.s.vzala na vědomí. 

Žádost o sepsání nové nájemní smlouvy – K. Dezort 
Zpráva: 
RO projednala žádost o sepsání nové nájemní smlouvy na byt v č.p. 497, která byla ukončena 
k 31.12.2015, z důvodu vzniku pohledávky. V současné době je pohledávka uhrazena. 
RO žádost schválila. 

Zápis z jednání Komise životního prostředí 
RO projednala zápis z jednání Komise životního prostředí ze dne 16.3.2016. Komise doporučila řešit 
odvodnění pozemku u pana Tomana. Starosta sdělil, že odvodnění bylo řešeno formou žlabovnic, 
které byly zaústěny na okolní soukromé pozemky, během výstavby kanalizace bylo toto řešení zrušeno 
bez náhrady. Obnovu tohoto odvodnění by bylo třeba řešit na základě projektové dokumentace. 
Starosta dále informoval o jednání ohledně možné výstavby suchého poldru na Americe. RO 
s výstavbou poldru nesouhlasí. 
RO zápis z jednání Komise životního prostředí ze dne 16.3.2016 schválila.  

Zápis z jednání Komise pro občanské záležitosti 
RO projednala zápisy z jednání Komise pro občanské záležitosti ze dne 29.2. a 21.3.2016. 



RO zápis z jednání Komise pro občanské záležitosti ze dne 29.2.2016 a 21.3.2016 vzala na vědomí. 
 
Zápis komise pro partnerské obce č. 2/2016 
RO projednala zápis z jednání Komise pro partnerské obce ze dne 14.3.2016. Komise projednala 
zájezd do Markt Hohenfels v rámci akce Wandertag dne 30.4.2016. Během září se uskuteční pochod 
přes Brdy do Míšova pro občany z Markt Hohenfels. 
RO zápis Komise pro partnerské obce č. 2/2016 vzala na vědomí. 

Služby obce Strašice s.r.o. 
Jednání RO se zúčastnil jednatel společnosti Služby obce Strašice s.r.o., který předložil zprávu o 
hospodaření společnosti Služby obce Strašice s.r.o. Zápis z jednání jediného vlastníka společnosti 
bude zveřejněn na webu obce. 
RO konsolidovanou Účetní závěrku za rok 2015 schválila. RO zprávu z jednání jediného vlastníka 
společnosti Služby obce Strašice s.r.o. vzala na vědomí. 

                     
                    Zápis z Rady obce č. 30/04/16 (13.4.2016) 
                                               J. Hahner, E. Buchová 

Doklady a informace na vědomí 

1. Informace:  Společnost ISES, s.r.o. předložila nabídku na zpracování Plánu 
odpadového hospodářství obce Strašice. Tento plán by měla mít každá obec, která produkuje více 
než 1000 t ostatních odpadů, což obec Strašice je. Plán řeší zefektivnění odpadového hospodářství, 
obsahuje nástroje k naplnění stanovených cílů, atd. Plán vychází z Plánu odpadového hospodářství 
Plzeňského kraje. Cena za zpracování plánu činí 49 610 Kč. 

2. Informace:  Obec Strašice v lednu podala žádost o dotaci na opravu komunikací a obnovu křížku u 
MŠ Strašice. Bohužel ani jedna žádost nebyla schválena. Z okresu Rokycany neuspěla žádná 
žádost. 

Projednáno 

Smlouva o zřízení věcného břemene - služebnosti 
RO projednala návrh Smlouvy o zřízení věcného břemene – služebnosti, ohledně vedení kabelu NN 
pro dům č.p. 5 přes pozemek p.č. 1896 v k.ú. Strašice. Za zřízení věcného břemene bude uhrazen 
jednorázový poplatek ve výši 6250 Kč. 
RO Smlouvu o zřízení věcného břemene schválila.  

Žádost o pronájem pozemku – J. Trykarová 
RO projednala žádost o pronájem pozemku o výměře cca 1000 m2 v prostoru pod bývalou čerpací 
stanicí v areálu kasáren. Pozemek bude využit k parkování kamionů, pozemek na vlastní náklady 
oplotí žadatel mobilním oplocením. 
RO záměr pronájmu pozemku dle žádosti schválila. 

Žádost o pronájem restaurace – K. Bílý 
RO projednala žádost o pronájem restaurace ve společenském domě. Žadatel vlastní živnostenské 
oprávnění, v restauraci by nabízel alkoholické a nealkoholické nápoje, prodej občerstvení, později i 
teplou kuchyni. 
Vzhledem k tomu, že žádosti uchazečů o pronájem nebyly příliš zajímavé, bude obec Strašice 
provozovat restauraci jako doposud prostřednictvím pana Tichého. Obsluha na kulturních akcích bude 
tedy zajištěna. 
RO žádost o pronájem restaurace vzala na vědomí. RO provozování restaurace příležitostně za 
spolupráce s panem P. Tichým schválila.  



Zlepšený hospodářský výsledek – MŠ Strašice 
RO projednala žádost o převod zlepšeného hospodářského výsledku MŠ Strašice ve výši 104.738,71 
Kč na rezervní fond. 
RO převod zlepšeného hospodářského výsledku dle žádosti schválila.  

Rozpočet ZŠ Strašice na rok 2016 
RO projednala předložený rozpis rozpočtu ZŠ Strašice na rok 2016. Na opravu tělocvičny je vyčleněna 
částka 850 tis. Kč, na elektrickou energii 600 tis. Kč, na teplo 1 mil. Kč, na vybavení školní jídelny 
100 tis. Kč, na malování tříd 100 tis. Kč, atd. V rozpisu jsou i další drobnější položky. 
RO předložený rozpis rozpočtu ZŠ Strašice na rok 2016 schválila. 

Žádost o prominutí poplatku  - MUDr. Peklová 
RO projednala žádost o prominutí poplatku za svoz komunálního odpadu za rok 2016 z důvodu 
dlouhodobého pobytu v cizině. 
RO žádost schválila. 

Žádost o prominutí poplatku  - J. Ožana 
RO projednala žádost o prominutí poplatku za svoz komunálního odpadu za rok 2016 z důvodu 
dlouhodobého pobytu v cizině, ve Strašicích pobývá žadatel pouze na návštěvě u rodičů. 
RO žádost schválila. 

Žádost o případné převedení zahrádky – V. Tůmová 
RO projednala žádost o převod nájmu zahrádky v případě bezmocnosti žadatelky na syna R. Zinka 
(nar. 1965). 
RO žádost schválila. 

Žádost o pronájem pozemku – Z. Balášová 
RO projednala žádost o pronájem pozemku za účelem zřízení zahrádky k pěstování zeleniny 
s možností budoucího odkupu. 
RO žádost schválila. 

Žádost o převedení nájmu zahrádky – M. Krajdlová 
RO projednala žádost o převedení nájmu zahrádky č. 37 na syna Romana Krajdla, bytem Strašice 461. 
RO žádost schválila. 

Žádost o převedení nájmu bytu – L. Vild 
RO projednala žádost o převedení nájemního vztahu na byt v č.p. 501 na syna D. Vilda z důvodu 
pracovního vytížení v zahraničí. 
RO žádost o převedení nájmu bytu schválila. 

Zpráva ze zasedání Bytové komise 
RO projednala zprávu z jednání Bytové komise č. 4/16 ze dne 6.4.2016. Komise doporučila převod 
nájmu u pana Vilda na jeho syna. Vzhledem k tomu, že nebyl žádný volný byt, nedošlo k přidělení 
žádného bytu. Příští jednání komise proběhne 4.5.2016 od 16:30 hodin. 
RO zprávu z jednání Bytové komise č. 4/16 schválila. 

Prodej nemovitostí – J. Havelka 
RO projednala žádost paní Havelka ohledně prodeje nemovitostí v areálu bývalých kasáren. Paní 
Havelka mimo budov, které má již ve svém vlastnictví, projevila zájem o budovy na pozemcích st.p.č. 
568/47 a 568/63. Dále požádala o odprodej pozemku v okolí nemovitostí, které již nabyla a požádala o 
slevu na nemovitost na pozemku st.p.č. 568/74, která je v horším stavu, než když se o prodeji jednalo. 



RO doporučila jednat na ZO o možné slevě 200 tis. Kč na dům na pozemku p.č. 568/74. Prodej 
okolních pozemků a ostatních nemovitostí doporučuje RO projednat na některém z dalších jednání 
ZO. 
RO dopis paní J. Havelka ze dne 11.3.2016 vzala na vědomí. 

Žádost o pronájem nebytových prostor – Brdská edice 
RO projednala žádost Mgr. Makaje o pronájem nebytových prostor v budově MŠ Strašice za účelem 
zřízení depozitu obalového materiálu, knih a dokumentů pro potřeby činnosti tzv. Brdské edice. 
RO záměr pronájmu dle žádosti o pronájem schválila. 

Rozbor hospodaření BS Inzula 
RO projednala rozbor hospodaření za 1. čtvrtletí 2016 společnosti Zdeněk Smejkal – INZULA 
Rokycany s.r.o. Výnosy za toto období byly 3,095 mil Kč, výdaje činily 1,023 mil. Kč, z toho na 
opravy 522 tis. Kč. Z hospodářské činnosti byla do rozpočtu obce odvedena částka 1,632 mil. Kč 
(splátka úvěrů). Bylo provedeno 59 oprav, z toho 1 havarijní. Za výměnu zařizovacích předmětů bylo 
uhrazeno 192 tis. Kč. Byla provedena mj. oprava schodů a podest u domů č.p. 493, 450, 44, 452, 492, 
seřízení dveří a dodání chybějících samozavíračů, oprava fasády na domě č.p. 561 a 565, výměna 
skleněné výplně dveří na č.p. 525, vyklizeny sklepy v domech č.p. 446, 559 a 440, atd. Na rok 2016 je 
v plánu výměna 252 ks vodoměrů, 828 ks radiových rozdělovačů nákladů na vytápění, rekonstrukce 
střechy včetně zateplení a opravy nadstřešních částí komínů na dome č.p. 492-493, výměna výlezů na 
půdy u všech domů a dále běžná údržba. 
RO Rozbor hospodaření společnosti Zdeněk Smejkal – INZULA Rokycany s.r.o. za 1. čtvrtletí roku 
2016 schválila. 

Převod pozemků – ÚZSVM 
RO projednala zaslaný návrh Úřadu pro zastupování státu ve věcech majetkových, který Obci Strašice 
nabídl k převedení do majetku obce pozemky v k.ú. Strašice. Většinu nabízených pozemků by obec 
Strašice využila, některé nabízené pozemky jsou oplocené a nejsou součástí veřejných ploch. Obec 
Strašice by ráda do svého majetku získala pozemky p.č. 2151, 2152, 2153, 2154, 2155, 2159 a 2160. 
Pozemky na p.č. 2156 a 1904/7 jsou v současné době oplocené. RO dále doporučila jednat o převedení 
pozemku st.p.č. 744, který se nachází pod budovou „Koupáku“. Po demolici objektu by neměl být 
s převodem pozemku problém. Pozemky pod komunikacemi by měly být převedeny zdarma, ostatní 
za cenu dle znaleckého posudku. 
RO převod pozemku p.č. 2151, 2152, 2153, 2154, 2155, 2159, 2160 a st.p.č. 744 v k.ú. Strašice do 
majetku obce Strašice schválila. 

Nabídka společnosti IVORY Energy, a.s. 
RO projednala nabídku a smlouvy se společností IVORY Energy, a.s. ohledně provozování tepelného 
hospodářství v obci Strašice. Společnost by měla v pronájmu kotelny, které jsou v majetku obce a 
vyrobené teplo by prodávali na patě kotelny společnosti služby obce Strašice s.r.o., která by teplo dále 
distribuovala ke končeným spotřebitelům. Dle předložené nabídky by mělo dojít k údajnému zlevnění 
ceny tepla na patě kotelny. Společnost IVORY Energy, a.s. by se podílela na optimalizaci tepelného 
hospodářství formou poskytnutí úvěru společnosti Služby obce Strašice s.r.o. 
RO doporučuje řešit optimalizaci tepelného hospodářství vlastními silami bez vstupu dalšího 
investora. 
RO nabídku společnosti IVORY Energy neschválila. 

Zpracování grantových projektů – YOUNG4ENERGY s.r.o. 
RO projednala nabídku společnosti YOUNG4ENERGY s.r.o ohledně zpracování grantových projektů 
v rámci optimalizace tepelného hospodářství obce Strašice. V tuto chvíli byla jménem společnosti 
Služby obce Strašice s.r.o. podána předběžná žádost o dotaci na Ministerstvo průmyslu a obchodu. 
K získání celé dotace (50 %) je třeba podat kompletní žádost včetně projektové dokumentace. 
Projektovou dokumentaci včetně žádosti o dotaci a administraci projektu by zařizovala společnost 
YOUNG4ENERGY s.r.o. Cena za zpracování projektové dokumentace činí 295 tis. Kč bez DPH. 



RO doporučuje zadat vypracování projektové dokumentace optimalizace TH jinému projektantovi 
z regionu a žádost o dotaci podat po konzultaci s úředníky MPO vlastními silami.  
RO nabídku společnosti YOUNG4ENERGY s.r.o. ohledně zpracování projektové dokumentace a 
zpracování grantových projektů na optimalizaci TH v obci Strašice neschválila.  

Rozpočtové opatření č. 2-2016 
RO projednala Rozpočtové opatření obce Strašice č. 2-2016. Rozpočtové opatření obsahuje převody 
mezi jednotlivými položkami v rámci paragrafů a navýšení finančních prostředků na některých 
položkách (např. elektrocentrála, počítačová soustava, osvětlení pro parkoviště u radnice). 
RO Rozpočtové opatření obce Strašice č. 2-2016 schválila. 

Program jednání ZO 
RO projednala návrh programu jednání ZO dne 28.4.2016. RO navrhla, aby se jednání ZO řídilo 
následujícím programem: 

1. Zahájení 
2. Schválení programu jednání 
3. Schválení orgánů jednání 
4. Náměty a podněty občanů 
5. Prodej a směna majetku obce 

a) projednání prodeje budovy v bývalých kasárnách – J. Havelka 
b) prodej pozemku p.č. 1893/7 v k.ú. Strašice – D. Pliml 
c) prodej pozemku st.p.č. 47/2 v k.ú. Strašice – ČZS Strašice 
d) směna pozemku – parkoviště u CHKO Brdy 

6. Rozbor hospodaření a Účetní závěrka obce Strašice za rok 2015 
7. Rozpočtové opatření obce Strašice č. 1-2016 a č. 2-2016 
8. Žádost o příspěvek z rozpočtu obce  - TJ Spartak Strašice 
9. Kontrola usnesení 
10. Interpelace zastupitelů 
11. Návrh usnesení 
12. Závěr 

RO navržený program jednání ZO dne 28.4.2016 schválila. 

Umístění dopravních značek 
RO projednala návrh obecní policie ohledně umístění dopravních značek „zákaz stání“ na hráz 
Dvorského rybníka, kde dochází k problémům v průjezdnosti komunikace vzhledem k častému stání 
vozidel v těchto místech. 
RO umístění dopravních značek dle návrhu Obecní policie Strašice schválila. 

Vyhodnocení veřejných zakázek 
Dne 13.4.2016 hodnotila Komise pro veřejné zakázky doručené nabídky na demolici budov 
„Koupáku“ a na Dukle a nabídky na úpravu parkoviště u radnice. Nejlevnější nabídku na demolici 
budov předložila společnost BAGGER, k.s. (349 tis. Kč bez DPH), nejlevnější nabídku na úpravu 
parkoviště předložila společnost SWIETELSKY s.r.o. (554 tis. Kč bez DPH). Komise dále projednala 
text výzvy k zadání zakázky na výměnu výlezů na půdu v bytových domech a opravu střechy domu 
č.p. 492-493. 
RO společnost BAGGER, k.s. jako zhotovitele zakázky „Demolice budov – Koupák, Dukla“ 
schválila. RO zhotovitele zakázky „Úprava parkoviště u OÚ Strašice“ schválila. RO text výzvy 
k podání nabídek na výměnu půdních výlezů v domech č.p.440-167, 490-501 a 525 schválila. RO 
text výzvy k podání nabídek na rekonstrukci střechy domu č.p. 492-493 schválila.  
 
Inzerce 

Přijmeme brigádnici na prodej točené zmrzliny ve Strašicích.  Info: 722 052 522 



Zahrada v přírodním stylu v mateřské škole 

  Na podzim 31.10.  loňského  roku byla dokončena výstavba zahrady v přírodním stylu v mateřské 
škole ve Strašicích firmou Bagger, k.s.. Rozsáhlé práce spočívaly nejen v novém oplocení celé 
zahrady, ale také ve výstavbě nového zahradního domku, hmatové stezky, nadzemního tunelu z 
vrbového proutí a vrbového TeePee. Dalšími novými prvky jsou skluzavka, vahadlová houpačka, 
domeček malovánek, houpačka hnízdo, kopec s tunelem a pozorovatelnou brouků, dřevěný altán s 
lavicemi, napajedla, krmítka a budky pro ptactvo a mnoho dalších. 

  Zahrada byla také osázena různými keři, stromy a rostlinami, například vřesovištěm, bylinkovým 
záhonem, popínavými rostlinami, záhonky s trvalkami a letničkami. Obnovil se také nekvalitní trávník 
na celé ploše zahrady. 

   Po zimě byly zjištěny drobné nedostatky, jako například některé nevyhovující plaňky v oplocení, 
znečištěné podhrabové desky, chybějící záslepky na sloupcích, chybějící umělý koberec a pár dalších. 
Tyto nedostatky budou co nejdříve odstraněny, chybějící věci dodány. Zahrada je však zatím ještě 
nezpevněná, stále se dosazují rostliny a probíhá zatravňování. V současné době bude probíhat 
výstavba běžecké dráhy a výměna pískovišť. 

  Školka by měla zahradu začít využívat zřejmě od podzimu letošního roku. Vše bude záležet na 
zpevněném a zatravněném povrchu celého objektu. 

  Zahrada by měla prohlubovat vztah dětí k přírodě a životnímu prostředí, měla by naučit děti vnímat 
přírodu všemi smysly s možností zapojení se do práce na zahradě. Měla by také podporovat pohybové 
a sportovní aktivity dětí pod širým nebem. 

Eva Buchová, místostarostka obce 

Věc : Výzva na podání nabídky na provozování klubového zařízení TJ Spartak Strašice 
  
TJ Spartak Strašice vypisuje výběrové řízení na provozování klubového zařízení v budově č. 556  na 
st. parcele č. 1288/3 v katastru obce Strašice na fotbalovém hřišti od 1.7.2016 formou nájemní 
smlouvy. 
  Požadavky na splnění kvalifikace: 
-doložit doklad o oprávnění, ověřená kopie živnostenského listu vztahující se k provozování 
klubového zařízení 
-čestné prohlášení o bezdlužnosti k finančnímu úřadu  a příslušnému úřadu soc. zabezpečení 
Požadavky na zpracování nabídky: 
-zpracovat vizi k provozování klubového zařízení s nabídkovou cenou nájmu + zálohy na energie 
měsíčně min. 5000,-Kč 
-závazek k základní údržbě budovy,vody, plynu 
-závazek k údržbě a úklidu sociálních zařízení 
-závazek k údržbě a úklidu pozemku v okolí budovy 
-provozování doby minimálně v době konání sportovních akcí na hřišti 
-umožnění schůzové činnosti v pronajatých prostorech členům TJ Spartak 
-doporučení k provozování šipkařských soutěží v pronajatých prostorech 
- vize o podpoře sportu ve Strašicích 
K možnosti podnikání možno využít pozemky v okolí budovy se souhlasem TJ Spartak, které nejsou 
využívány TJ.  
Nabídky zasílejte na adresu v nepoškozené obálce nebo předejte osobně : předseda TJ Spartak Strašice  
Josef  ŠTYCH, 33845  Strašice 329.  
Další informace k nabídce lze získat na stejné adrese. Nepozdější termín podání nabídky : 1.6.2016 
 
                                                                                            Josef Štych Předseda TJ Spartak Strašice 



Zajímavosti ze Základní školy Karla Vokáče za měsíc duben 
 
Beseda o CHKO Brdy v šesté třídě 
     Při hodině výchovy ke zdraví šesťáci v naší škole besedovali na téma “CHKO Brdy”. Pozvání přijala 
místostarostka obce paní Eva Buchová. Ta dětem vyprávěla o krásné přírodě kolem jejich obce Strašice. Žáci 
pozorně naslouchali, hlásili se a doplňovali výklad svými vědomostmi, kterých měli mnoho. Například dobře 
znali, že  Brdy jsou největší vrchovina ve středních Čechách, dále že jejich nejvyšším bodem je Tok s 
865 m. n. m. nebo že název Brdy  pochází od slova”brdo”, což znamená buď zalesněný kopec nebo skalku. Znali 
také mnoho brdských zvířat, rostlin a stromů. 
     Při hodinách výchovy ke zdraví si děti říkají o vhodné náplni volného času, tudíž došlo i na cyklistiku a 
turistiku, ke které okolí Strašic vybízí. Většina dětí byla se svými rodiči na zámečku Tři trubky nebo navštívila 
krásnou oblast Padrťských rybníků. 
     Paní místostarostka zakončila besedu připomenutím správného chování dětí k přírodě a svému okolí. Beseda 
byla velmi přínosná a zajímavá, ale protože se vše nestačilo prodiskutovat, čeká na děti druhá část, na kterou se 
již velmi těší. 

                                                                               Mgr. Věra Peterková 
Krajské kolo chemické olympiády 
Dne 31. 3. 2016 se na katedře chemie Pedagogické fakulty ZČU Plzeň konalo krajské kolo Chemické 
olympiády. Naši školu reprezentovala Andrea 
Krocová z 9.A, která postoupila ze třetího místa 
v okresním kole této soutěže. V silné konkurenci 
obsadila skvělé 12. místo.  Děkujeme za 
úspěšnou reprezentaci školy! 
                              Mgr. Olga Škardová 
                    
Na snímku   Andrea Krocová z 9.A. 
 
Projekt “Budeme příští rok spolužáci” 
 
     V pátek dne 1. dubna zavítali do strašické 
školy žáci z dobřívské a cheznovické školy, aby 
se zúčastnili celodenního projektu s názvem 
“Budeme příští rok spolužáci”.       Smyslem 
tohoto zábavného odpoledne je seznámení žáků z 
jednotlivých škol při různých pracovních 
aktivitách.  
     Tyto aktivity letos probíhaly ve čtyřech pracovních dílnách - literární (paní uč. Paulová), tělovýchovné (pan 
uč. Monhart), rukodělné (paní uč. Mudrová z Dobříva) a jazykové (paní uč. Hrazdilová). V jednotlivých dílnách 
probíhaly různé metody a formy skupinové práce, při kterých byly děti pobízeny ke spolupráci, komunikaci a 
vzájemnému poznávání při různých hrách, soutěžích a tvořivých činnostech. Na závěr projektu si děti prohlédly 
školní miniZoo. 
     Celý projekt se nesl v hravém a přátelském duchu, proto si jej žáci v závěrečném hodnocení velmi 
pochvalovali - a někteří malí hosté se již těší na to, až příští rok nastoupí do strašické školy a stanou se tak 
opravdovými spolužáky našich báječných páťáků. 

                                                                                            Mgr. Marcela Paulová 
Matematická olympiáda 
     Od začátku kalendářního roku počítali doma někteří žáci 2. stupně celkem šest obtížnějších matematických 
příkladů školního kola 65. ročníku matematické olympiády. Podle toho, jak byli úspěšní ve školním kole, 
postoupili někteří do kola okresního. 
     V úterý dne 5. dubna se zúčastnili 3 žáci z naší školy z druhého stupně okresního kola matematické 
olympiády v Rokycanech v kategoriích 6. až 8. ročníků. Jeli porovnat svoje vědomosti, nápady, bystrost a 
logický úsudek se svými vrstevníky z celého okresu. Každý ve své kategorii dostal vyřešit celkem tři úlohy 
v časovém limitu 120 minut. Velkými soupeři našim dětem byli žáci víceletého gymnázia. Ale naši soutěžící 
reprezentovali ZŠ K. Vokáče Strašice také velmi dobře, o čemž svědčí skvělé umístění v opravdu těžké 
konkurenci. 
     V kategorii 7. tříd získala Markéta Culková vynikající 1. místo. V kategorii 6. tříd obsadila Kateřina 
Valečková krásné 3. místo a Jakub Nodžák 13. místo. 
     Všem žákům děkujeme za účast a úspěšným řešitelům gratulujeme! 
                                                                   Mgr. Zdeňka Drahokoupilová 
 



Mezinárodní soutěž “Matematický klokan” 
 
     Dne 20. 3. 2016 se již tradičně i naše základní škola zapojila do mezinárodní matematické soutěže 
“Matematický klokan”. Tato soutěž vznikla v Austrálii v roce 1980 a rozšířila se do celého světa. Dnes se této 
soutěže účastní 2,75 milionu soutěžících z 30 zemí našeho kontinentu.  
     Soutěžící jsou podle věku rozděleni do čtyř kategorií, soutěží se ve všech krajích naší republiky v jednom 
termínu. Ve všech kategoriích soutěžící řeší 24 testových úloh, přičemž vybírá jednu z pěti nabízených možností 
řešení. Úlohy jsou seřazeny ve třech skupinách podle obtížnosti. Za správnou odpověď získává soutěžící 3, 4 
nebo 5 bodů, za špatnou se jeden bod strhává. Aby nedošlo k zápornému výsledku, do začátku každý získává 24 
bodů. Maximální možný počet je 120 bodů. 
A zde jsou výsledky v jednotlivých kategoriích: 
 
Kategorie “Cvr ček” (2. a 3. třídy) 
1. místo: Barunka Stryalová 2.A, 59 bodů 
2. místo: Natálka Effenbergerová 3.A, 58 
bodů 
3. místo: Lucka Studničková 3.A, 57 bodů 
 
Kategorie “Klokánek” (4. a 5. třídy) 
1. místo: Adriana Málková 5.A , 86 bodů 
2. místo: Michal Kros 5.A, 78 bodů 
3. místo: Viktorie Soóky 5.A, 75 bodů 
 
Kategorie “Benjamín” (6. a 7. třídy) 
1. místo: Markéta Culková 7.A,  103 bodů 
2. místo: Alena Voříšková a Jan Peterek 
7.A, 75 bodů 
3. místo: Veronika Titlová 6.A, 72 bodů 
 
Kategorie “Kadet” (8. a 9. třídy) 
1. místo: Tereza Dezortová 9.A,  84 bodů 
2. místo: Andrea Krocová 9.A, 63 bodů 
3. místo: Dan Převrátil 8.A, 56 bodů 
Děkujeme všem žákům, kteří se soutěže účastnili, a gratulujeme těm nejlepším. 

                                                                                                           Mgr. Olga Škardová 
 

Výtvarná soutěž “Hasiči tak, jak je vidím já” 
     Každým rokem se strašická základní škola účastní několika výtvarných soutěží. Jednou z těch, které jsou 
vyhlašovány pravidelně každý rok, je soutěž „ Hasiči tak, jak je vidím já”. Soutěž vyhlašuje Hasičský záchranný 
sbor Plzeňského kraje, územní odbor Rokycany. Ve velké konkurenci devíti základních škol okresu a počtu 159 
soutěžních prací si opakovaně výjimečně vedli zástupci naší školy. V kategorii starších žáků kompletně 
obsadila medailové stupínky děvčata ze šesté a deváté třídy. 
     První místo patří Adéle Stenzelové z 9.A, druhé Justýně Rosívalové z 6.A  a třetí příčku obsadila Tereza 
Dezortová z 9.A. 
     Všechna tři děvčata byla pozvána na slavnostní předání cen v kanceláři rokycanského starosty Václava 
Kočího a postupují se svými pracemi do dalšího kola. 

                                                                                            Mgr. Naďa Kahovcová 
 
Výtvarná soutěž  “Kde končí svět - Jak je to s králem” 
 
     Městská knihovna v Rokycanech spolu s Klubem dětských knihoven vyhlásily již 10. ročník soutěže pro děti 
a mládež “Kde končí svět”. Letošní ročník se nesl ve znamení oslav 700. výročí narození Karla IV. a nesl název 
“Jak je to s králem”. Soutěžící měli výtvarně zpracovat své představy o tom, co dnes pro ně znamená slovo 
“král”. Záštitu nad soutěží převzala paní Ivana Zemanová, manželka prezidenta republiky.  
Vyhodnocení okresního kola proběhlo dne 13. dubna v dětském oddělení Městské knihovny v Rokycanech a naši 
žáci obsadili přední místa: 
1. Lucie MÜLLEROVÁ, 8.A  a  Eliška HOUŠKOVÁ, 7.A 
2. Petr ŠALENA, 8.A  
3. Hana KRATOCHVÍLOVÁ, 8.B  a  Tereza SKLENÁŘOVÁ, 7.A  



Gratulujeme žákům za vzornou reprezentaci školy a držíme jim 
palce v krajském kole. Úspěšní soutěžící krajských kol budou 
začátkem června pozváni na slavnostní ceremoniál v 
prezidentských prostorách Pražského hradu.      
                                                                     Mgr. Jitka Brejchová 

                                                   práce Terezy Sklenářové ze 7.A 
     

Projekt “Rozumíme penězům” 
     Žáci sedmého ročníku se ve dnech 12. a 20. dubna zúčastnili 
dalšího pokračování projektu rozvoje finanční gramotnosti žáků 
s názvem “Rozumíme penězům”. Ve dvou projektových dnech se 
jednotlivé rodiny zabývaly tématy “Náklady na bydlení” a “Nové 
bydlení”.  
      Modelové  rodiny musely do svých rodinných rozpočtů 
podrobně rozúčtovat nezbytné měsíční náklady na bydlení, např. 
platby za nájem, elektřinu, teplo atd... Uvědomily si tak nutnost 
pečlivé skladby rodinného rozpočtu a potřebu zodpovědného 
zacházení s penězi. Důvodem, proč měnit bydlení, mohla být 
např. změna zaměstnání jednoho nebo obou rodičů, potřeba 
většího bytu v souvislosti s věkem dětí, uspokojení osobních 
koníčků spojených s bydlením na venkově/ve městě, potřeba 
snížit náklady na bydlení apod... 
Tato lekce rovněž přivedla žáky k poznání nových finančních produktů, především hypotečního úvěru, 
stavebního spoření a spotřebitelského úvěru, žáci se seznámili s přednostmi i riziky různých finančních produktů 
a služeb.  
     Řešení finanční situace spojené s bydlením s sebou často přináší nejen aktuální změny v rozpočtu, ale i 
změny, které se odrazí v hospodaření domácnosti teprve později. Týká se např. změny energií, nájmu, dopravní 
dostupnosti, množství odběru vody apod. Tyto změny mohou v budoucnu přinést navýšení příjmů nebo naopak 
zvýšení výdajů. 
K zodpovědnému finančnímu rozhodování patří tedy i dovednost nahlížet dlouhodobé dopady do rozpočtu, 
počítat s nimi a zařídit se podle nich. 
     Všechny rodiny před porotou zdařile prezentovaly výsledky své práce, nejlépe si vedla rodina Úžasňákova, za 
ní shodně rodina Buřtova a Liškova.                                                                                         Mgr. Olga Škardová 
 
Úspěchy našich žáků ve sportovních soutěžích 
          S příchodem jarních dnů se se sportovními soutěžemi každoročně “roztrhne pytel“. Na druhém stupni nás 
na jaře čeká volejbal, přespolní běh, fotbal a atletika a ani žáci na prvním stupni nejsou o sportovní klání 
ochuzeni. 
     V dubnu se prvostupňoví zúčastnili hned dvou sportovních akcí. Nejprve jsme s chlapci a děvčaty třetích až 
pátých tříd vyjeli 7. dubna na turnaj ve vybíjené do Mirošova, kde se konalo okrskové kolo. Naši sportovci 
zvládli turnaj úspěšně - kluci se umístili na pěkném druhém místě, děvčata vyhrála první místo a postoupila tak 
do okresního finále do Rokycan, které se konalo 13. dubna. Ani tam se naše holky neztratily a vybojovaly velmi 
pěkné třetí místo. S velkým nadšením pak děvčata přebírala bronzové medaile, které hrdě nosila celý den. 
Reprezentovali nás: 
Dívky:  Eliška Krchovová, Pavlína Převrátilová, Natálie Čížková, Karolína Smolová, Monika Vaníková, 
Kristýna Šoltysová, Nikola Tomášová, Nikola Dovicová, Lucie Studničková, Verunka Studničková a 
Anička Halamová 
Chlapci:  Pavel Harčarik, František Lang, František Huml, Michal Červenka, Aleš Lejček, Lukáš 
Veverca, Štěpán Kunc, Matyáš Řáha, Josef Hrách, Adam Tyrpekl, Dan Tomáš a Vojta Časný 
       V pondělí po deštivém víkendu se do Rokycan vydali naši malí běžci, kteří se zúčastnili druhého ročníku 
okresního kola Štafetového poháru. Akce je to velmi zajímavá. Běží štafeta mladších dětí složená ze čtyř děvčat 
a čtyř chlapců z 1. - 3. třídy, potom štafeta starších dětí složená ze čtyř chlapců a čtyř děvčat ze 4 .- 5. tříd. Každý 
běží 100 metrový úsek a děti si navzájem předávají štafetový kolík. Potom se vyberou čtyři nejlepší kluci a čtyři 
nejlepší holky z mladší i starší kategorie, kteří vytvoří štafetu “A“ a zbylých osm dětí vytvoří štafetu “B“. Obě 
štafety pak běhají osm úseků po 200 metrech. Zdá se to být komplikované, ale děti to zvládají pochopit velmi 
rychle. Stejně jako loni byla úspěšnější štafeta mladších běžců, která si vybojovala stříbrné medaile, tedy krásné 
druhé místo. Štafeta starších doběhla pátá. V celkovém součtu, kde se počítají časy mladší štafety, starší štafety a 
štafety “A“ nám o osm desetin sekundy utekla bronzová medaile, ale i tak byla naše běžecká výprava úspěšná. 
Děkujeme dětem za reprezentaci školy v obou soutěžích, jsme rádi a oceňujeme jejich velké sportovní nadšení. 



Těšíme se, až nám tito skvělí malí sportovci přijdou na druhý stupeň.  
Reprezentovali nás: 
Mladší kategorie: Míša Lang, Jakub Novák, Pavel Ištok, Jakub Vostatek, Eliška Novotná, Lucie 
Studničková, Nikola Dovicová, Nikola Tomášová 
Starší kategorie: Pavel Harčarik, Josef Hrách, Štěpán Kunc, Lukáš Veverca, Eliška Krchovová, Pavlína 
Převrátilová, Pavlína Vladařová  a Adriana Málková 

                                                                                                       Mgr. Pavla Hrazdilová 
Hokejbal 
 
  Dne 22. března se uskutečnil okresní turnaj v hokejbale. V plzeňské hokejbalové hale se představilo pět týmů 
škol z rokycanského okresu: Strašice, Radnice, T.G.M. Rokycany, Zbiroh a Mýto. Každá základní škola tedy 
odehrála čtyři zápasy. Nejlépe si s turnajem poradil tým strašické základní školy, který neztratil ani jeden 
bod a všechny soupeře dokázal porazit. Je třeba dodat, že ve třech zápasech strašičtí kluci prohrávali, ale 
pokaždé se jim podařilo nepříznivý stav otočit a ukázali tak vyspělý týmový charakter. Okresní turnaj 
v hokejbale se odehraje letošní školní rok ještě jeden a z těchto dvou turnajů se udělá celková tabulka, na základě 
níž postoupí nejlepší dva týmy do krajského semifinále, které se koná příští školní rok v září. Vítězné 
hokejbalové družstvo bylo sestaveno z těchto žáků 6. a 7. tříd: Tomáš Kunc, Jan Peterek, Alex Kupec, Lukáš 
Planeta, Jan Dezort a Dominik Černý.  
 
Volejbal 
V úterý 5. dubna se konalo okresní kole ve volejbalu, které skončilo pro naši školu obrovským úspěchem. 
Družstvo chlapců dokázalo postoupit z druhého místa ve skupině do semifinále, ve kterém v prvním 
semifinálovém zápase prohrávalo po prvním setu se ZŠ Mýto 1:0, ale dokázalo zápas po dramatickém průběhu 
otočit ve svůj prospěch. Finálovým soupeřem se stala ZŠ T.G.M. Rokycany a téměř po stejném průběhu jako 
v prvním semifinálovém zápasu dokázali strašičtí borci obrovskou bojovností a nadšením zápas otočit ve svůj 
prospěch - dokázali tak zvítězit v okresním turnaji ve volejbale. Následovala nečekaná, ale velmi příjemná 
odměna, a tou byl postup do krajského finále, které se uskutečnilo stejný týden ve čtvrtek dne 7. dubna 
v rokycanském gymnáziu. Krajského finále se zúčastnilo sedm vítězů ze všech okresů Plzeňského kraje a 
družstva doplnilo pořádající rokycanské gymnázium. Hned při úvodním rozcvičování týmů byl vidět obrovský 
rozdíl oproti okresnímu kolu. Většinu zúčastněných tvořili volejbalisté, i přes tento fakt se nadšeně hrajícím 
strašickým borcům podařilo vyhrát skupinu! Taktika týmu byla postavena na trpělivé hře s vyčkáváním na 
soupeřovy chyby, které pramenily z jejich útočné snahy. V prvním semifinálovém zápase se staly prvními 
přemožiteli Strašic Klatovy, zápas byl velmi vyrovnaný, s dlouhými výměnami, ale Klatovy byly v rozhodujícím 
setu lepším týmem. Následoval zápas o třetí místo, kde byla naším soupeřem ZŠ Domažlice, se kterou jsme 
prohrály 2:0. Nutno dodat, že všichni hráči Domažlic byli profesionální volejbalisté. Strašičtí kluci předvedli, 
že i malá základní škola může s přehledem konkurovat velkým základkám a v krajském finále obsadili 
krásné 4. místo. Velkou zásluhu na tomto úspěchu má také paní učitelka Pavla Hrazdilová, která má pravidelný 
kroužek volejbalu po celý rok. Měsíc před turnajem se volejbal hrál na všech sportovních kroužcích ve škole a 
zájem žáků byl obrovský, což se také velmi výrazně podepsalo na konečném výsledku.  
Velká gratulace a pochvala patří těmto zúčastněným žákům: Zdeněk Mrázek, Tomáš Balej, Tomáš Zink, 
Honza Hrách, Petr Hrách, Tomáš Kunc, Honza Peterek, Olda Kozlík, Honza Dezort a Milan Holzäpfl.  

                                                                                                           Mgr. Jiří Monhart 
 
 

 

Jarní sbírka pro Dětský domov ve Staňkově 
 
 

Ve čtvrtek dne 19. května se uskuteční již tradi ční sbírka věcí pro 
Dětský domov ve Staňkově. Od 14 do 16 hodin můžete přinášet 

nepotřebné ošacení, sportovní potřeby či hračky do vestibulu školy. 
Tento den se konají v naší základní škole též konzultační hodiny pro 

rodiče. 
Mgr. Věra Peterková, zástupkyně školy 

 
                  Příspěvky sestavila Mgr. Marcela Paulová  



Jaro v mateřské škole 

Jaro přišlo do naší školky. Přineslo nám 
dobrou náladu a vytáhlo na naší školní 
zahradě první travičku. Zatím ji můžeme jen 
pozorovat, ale už brzy si školní zahradu 
užijeme. Teď ale máme na práci jiné věci. 
Kromě jara totiž zaťukalo na naší mateřskou 
školu také divadlo s Vodnickou pohádkou. 
Vodník popleta, co si chtěl vzít vodnici za 
manželku, si přičichl ke kytičce zapomněnce 
a všecičko zapomněl. Ještě, že byl zrovna 
v naší školce. Děti  (Šimon a Danielka ze 
třídy Koťat)se ochotně ujaly role herců. 
Šimon dokonce s vodníkem o Danielku 
soutěžil, aby ji uchránil. Naštěstí vše dobře dopadlo. Tak to má v pohádce být. Stačí však někdy jen 
jedno špatné rozhodnutí a vše je jinak. Právě to si měly možnost děti vyzkoušet ve společenském 
domě při STOP pohádce Divadélka Kuba. Pohádka o rytíři Jiřím, čarodějovi a princezně byla právě 
taková, jak určily děti hlasováním. Pohádka slibně pokračovala. Poznaly však také, že každé 

rozhodnutí nemusí být správné. Jaké to je, 
když se rozhodnou špatně a princ se tím 
dostane do nebezpečí. Měly možnost si 
vyzkoušet, že nezáleží jen na tom, co se 
leskne a třpytí a že dobré vlastnosti 
nemusí zdobit jen hezká tvář. Připadá vám 
to těžké, takhle se rozhodovat 
v předškolním věku? Byli byste na děti 
pyšní, jak to zvládly.  

Sluníčko svými paprsky vytáhlo dokonce 
už i pampelišky z trávy a naše mateřská 
škola, jako každý rok, pořádala projekt  
Den Země. Paní učitelky Jana Kuncová a 

Alena Krausová ze třídy Koťat připravily pro celou mateřskou školu na hřišti Spartaku Strašice 
dopoledne plné zábavných úkolů. Letošním tématem byla voda. Víla Voděnka totiž poprosila děti 
z naší školky o pomoc při zachránění její studánky.  Děti pomáhaly Ropuše vyčistit rybník od odpadků 
a také odpad vytřídit. Dát pulce do čisté vody a ještě si vyzkoušet žabí skákání okolo rybníku. 
Kačerovi zase pomohly přenést vajíčka do hnízda cestou plnou rákosí a u Štiky zjistily, jaká 
přírodnina plave a jaká se hned potopí. Také si za pomocí molitanové houby vyzkoušely nasákavost a 
vymačkání vody. Za to mohly uvidět malé kouzlo rozvíjení papírové květiny na vodě. Vodník se 
Sumcem už na děti smutně čekali a moc si přáli, aby jim pomohly ozdobit okolí pentličkami. U Kapra 
zase zjistily, kolik práce dá přenášet je ze sádek do rybníku a Vydra jim nakonec pomocí společně 
vyrobeného obrázku prozradila, jak je to s koloběhem vody na Zemi.  Všechny děti se s nadšením 
zapojily a sbíraly razítka na svoji kouzelnou kapku. Tím vždy získaly i třpytivý korálek pro vílu 
Voděnku. Však si je víla vybrala právě proto, že mají prý bystrá očka, hbité nožky, šikovné ruce a 
hlavně dobré srdíčko. S tím musíme jen souhlasit a věříme, že tahle generace již bude naši planetu 
Zemi opravdu ochraňovat. Snad k tomu přispěl i tento projektový den. 

Alena Krausová, DiS. 



Otevřený dopis starostovi Hahnerovi 

Pane Hahnere, 

v červenci 2012 jste v tomto časopise Barňák nařkl mého manžela Františka Nerada z toho, že působil 
před rokem 1990 v „seznamu spolupracovníků vojenské kontrarozvědky“. Vaše lživé nařčení se 
osobně dotklo celé naší rodiny.  

      V roce 2012 vás můj manžel, prostřednictvím naší právní zástupkyně vyzval, abyste svá tvrzení 
doložil a v případě, že je nedoložíte, se veřejně omluvil v tomto časopise. Vím, jak jsme žili před 
rokem 1989 a vím také, že můj manžel má od roku 1990 čisté lustrační osvědčení. Odmítl jste 
poskytnout doklady o svém tvrzení a odmítl jste i uvést zdroj, který by potvrdil vaše slova. Napsal jste, 
že jste obdržel anonymní mail a jeho autor odmítá být zveřejněn. (Pokud tedy, jak tvrdíte, víte že autor 
odmítá být zveřejněn, autora tedy musíte znát a tudíž se nejedná o anonym – že?) Naše právní 
zástupkyně vám tehdy vysvětlila, že se dopouštíte pomluvy, což může mít soudní dohru.  

      Do dnešního dne jste nám ani naší právní zástupkyni nedoložil žádné důkazy o tom, že by manžel 
byl spolupracovníkem vojenské kontrarozvědky. Ani jste se za své nařčení neomluvil, naopak 
pomluvy se dále šíří. V poslední době jsem se doslechla, že po Strašicích se můj manžel označuje jako 
„udavačská estébácká svině“ a moje trpělivost již přetekla a rozhodla jsem se napsat tento otevřený 
dopis. 

     Vzhledem k těmto okolnostem jsme spolu s dcerami a manželem požádali o nahlédnutí do Archivu 
bezpečnostních složek, oddělení archivních fondů operativních svazků a vyšetřovacích spisů v Praze. 
Na konci března jsme získali doklady o přesném opaku toho, co tvrdíte, pane starosto Hahnere. Můj 
muž a dokonce i jeho otec, byli vojenskou kontrarozvědkou sledováni z důvodů, že bydleli vedle 
kasáren a měli rodinu na tehdy imperialistickém Západě. V minulosti manžel opakovaně na základě 
nařčení veřejně vysvětlil, proč a z jakých důvodů si myslí, že byl vojenskou kontrarozvědkou 
monitorován. Dnes již víme přesně, celá rodina, jak to tehdy bylo, kdo na naši rodinu donášel a co.  

    V dlouhodobém plánu VKR bylo - citace z materiálů: „V p řípadě zjištění konkrétních poznatků 
o vytěžování osob k vojenským skutečnostem nebo provádění vizuální rozvědky provést 
dokumentaci formou zápisu o výpovědi se zúčastněnými osobami.“ Za to odpovídaly tři osoby a 
jedním z nich byl i současný občan ze Strašic, jehož jméno znám. Manžel byl sledován Agentem s 
krycím jménem „STRAKA“ a důvodem sledování bylo, cituji: „Jmenovaný žije v CPP vyčleněného 
chráněného objektu ČSLA a jak bylo operativními prostředky zjištěno, udržuje časté osobní 
styky s vojáky z povolání.  

Úkoly: Zjiš ťování a prověrka charakteru t ěchto styků s cílem objasnění, zda tyto kontakty 
nevyužívá k získávání utajovaných informací. 

  Ze spisu vedeného na Františka Nerada je zřejmé, že nikdy nebyl spolupracovníkem vojenské 
kontrarozvědky. Znovu opakuji a zdůrazňuji, že z dokladů vyplývá, že manžel byl bez svého vědomí 
sledován, jak se chová, s kým se stýká a jak veřejně působí. Tyto informace získávala VKR od vojáků 
z povolání s kterými jsme se stýkali. Stejně tak tomu bylo i u otce manžela, který tenkrát, jako krejčí, 
poskytoval ve Strašicích své služby všem bez výjimky. 

      Výpovědi ze spisu byly ihned po listopadu bohužel skartovány. Osoby, které vyslýchaly 
(vytěžovaly) naše kamarády (vojáky z povolání) a poté vedly spis, jsme v dokumentaci našli. 



Někdo tedy šíří po Strašicích pomluvy a vy jako Starosta, je po něm dokonce veřejně opakujete a 
citujete v obecním časopise. Tím se dopouštíte také pomluvy, jak Vám již jednou bylo sděleno naší 
právní zástupkyní 

    Pane Hahnere, je smutné, že 27 let po sametové revoluci se uchylujete ke stejným praktikám, jaké 
tady byly před rokem 1989. Anonymy se hází s opovržením do koše, ale když se vám to zrovna hodí, 
tak proč je nepoužít. 

    Proto jsem se společně s celou rodinnou rozhodla o zveřejnění tohoto otevřeného dopisu a žádám 
Vás, pane Hahnere, abyste se veřejně za své výroky o spolupráci Ing. Františka Nerada s vojenskou 
kontrarozvědkou omluvil nejen mému muži, ale celé naší rodině a to v časopise Barňák. Jak jsem 
zjistila v Praze, neexistují jiné doklady, než které mám nyní já, takže buď vědomě lžete, nebo vědomě 
šíříte pomluvy. Pokud se do 60 dnů neomluvíte, jsem pevně rozhodnuta celou věc řešit 
prostřednictvím orgánů činných v trestním řízení.  

Ve Strašicích dne 16.4.2016                               Marie Neradová 

Z činnosti odboru TJ – sport pro všechny 

Odbor sport pro všechny se zúčastnil  dne  4. 4. 2016 
okresní soutěže všestrannosti , která se uskutečnila 
v tělocvičně ZŠ Strašice. Celkem soutěžilo 45 žáků a 
žákyň z Janova, Hrádku, Stupna, Všenic a Strašic.  
Již podle názvu soutěže se jedná o všestranný pohyb 
dětí. Na překážkové dráze předvedli soutěžící hbitost 
a šikovnost zdolávání překážek, na akrobacii byly 
předvedeny základní gymnastické cviky. Na 
přeskoku musí splnit roznožku přes kozu, chlapci na 
čas vyšplhat po tyči a děvčata přeskočit přes švihadlo 
co nejvíce přeskoků za 30 vteřin.  TJ Strašice byla 
zastoupena v počtu 12 soutěžících. Předškoláci: 
Stryalová Tereza, Doskočil Jan, Doskočilová Eliška. 
Žákyně : Nodžáková Tereza, Převrátilová Pavlína, 
Rosívalová  Justýna, Lopatová Aneta, Gaherová Kim. 
Žáci: Robin Rosíval, Šimon Červenka, Šalena Adam, Nodžák Jakub. Tři se umístili na 1. místě, dva 
na  2.místě  a  jeden na 3. místě. Organizátoři soutěže věří, že i v dalším období se bude dařit zvyšovat 
pohyb u dětí a nakonec zvítězí nad vysedáváním u počítačů.                                            
J.A. 

PS Trojlístek a Místní knihovna pořádají pro děti 

dne 4.června 2016 

„ POHÁDKOVÝ  LES“ 

(program bude  zveřejněn na nástěnkách a webu) 

 



Voda zůstane v Brdech. 

  To byl nadpis článku v Plzeňské příloze MF Dnes ze dne 18.4.2016. Já bych sice na konci tohoto 
nadpisu viděl raději několik otazníků, ale protože novináři jsou lépe informováni, tak tedy budiž na 
konci pouze tečka. Moje pochybnosti vyvolává zkušenost z pobytu v této obci od roku 1965 a i 
studium její historie, která mne zajímá. Mám totiž velké pochybnosti, zda všespasitelný suchý poldr u 
zámečku Tři trubky po případně polovypuštěné Padrťské  rybníky, jsou tím lékem na zamezení 
budoucích povodní.  Je pravdou, že za léta hospodaření Vojenských lesů, a to nemyslím ve zlém, 
docházelo upřednostňování jiných aspektů, nežli jsou ty ekologické. Byla to taková doba. Co nebylo 
asfaltové či betonové, nebylo dobré. Vodu bylo třeba urychleně odvádět z lesů a zajistit dobrou 
průjezdnost v terénu.  Les přestal plnit funkci rezervoáru. Vodu je třeba vrátit do pramenišť. A hlavně 
zalesnit dopadové plochy a zvětšit tak plochu lesů o cca 15 – 20%.  Nebude to brzy a také ani levné.  
Přesto si myslím, že proti takovým úpravám se zvedne silný odpor stavebních firem. Vždyť přesouvat 
tisíce kubíků zeminy na sypané hráze „ U Ameriky“, to je jiná káva, nežli obnovovat strouhy do 
mokřadů, či vysazovat stromky. Ale bez toho to nejde. A i když se podaří toto dílo, nezabráníme tím 
náhlým povodním. Podle kronikáře Kunce  byly v letech  1892 a 1897 opakovaně povodně, které 
zničily nejen jezy na Padrťském potoce, nyní  Klabavce ve Strašicích, ale zanesly kamením a dřevem 
okolní louky, zničily zařízení ve strašické huti a  v mlýně Melmatěj smetly zapřažené koňské spřežení 
včetně majetku mlynáře, který před vodou chtěl utéci.. V té době byla protržena nádrž Reserva  na 
stejnojmenném  potoce. Obdobná povodeň byla i v 20. letech min. století. V roce 1949 došlo při 
přívalových deštích k  protržení  hráze rybníku Tisý. Nesmíme zapomenout povodně v roce 1965,  kdy 
náhlý přívalový déšť  zatopil náves  a byla poškozena soustava rybníků pod kostelem. A to se událo 
vše v době, kdy objemy CO2 ve vzduchu byly nesrovnatelné s dneškem. Ledovce netály a El Niňo nás 
nestrašilo. O povodní v letech 2002 a 2012, nemá význam mluvit. Ty si ještě živě pamatujeme. Jestli 
stavět někde nějakou přehradu či suchý poldr, tak až pod Strašicemi. Bohužel 70 let jsme rovnaly toky 
řek i potoků, meliorovali, vysoušely mokřady, ničili ornou půdu umělými hnojivy, abychom to 
pěstováním lánů řepky olejné  a  kukuřice dodělali. A když si to všechno víme, tak ať se pan starosta 
z Hrádku nediví.                                                                                             Ing. Václav Jiřička    

Povodně ve Strašicích z pohledu historie 

  Vzhledem k tomu, že byla v dnešní době opět rozvířena otázka stavby  tzv. suchého poldru v lokalitě 
Amerika, rozhodl jsem tímto zkráceným náhledem přispět do povodňové problematiky. O historii 
povodní na Strašicku, chceme-
li být přesnější, o vzniklých 
škodách na majetku, se 
dozvídáme z celé řady 
historických pramenů.  
Záznamy královské komory 
zmiňují první intenzivní 
povodně v roce 1713 a v dubnu 
roku 1770, kdy došlo 
k poškození hutních provozů 
ve třetí čtvrti. O jejich průběhu 
se nám, ale nezachovalo moc 
informací. Víme však, že v té 
době již existovala ve 
Strašicích soustava nádrží, 
rybníků a náhonů, která dokázala povodeň, přicházející po Padrťském potoce, částečně regulovat. 
Hutníci, hamerníci a později i mlynáři se snažili udržovat soustavu náhonů a rybníků ve funkčním 
stavu. V té době tedy bylo ve Strašicích o polovinu více rybníků a nádržek než je tomu dnes. K tomuto 



příslušenství patřila i celá řada jezů.  Hlavní koryto potoka v některých částech bylo v podstatě bez 
břehových porostů. Docházelo zde k rozlivům a také k hromadění štěrku, který byl používán na stavbu 
cest či ve stavebnictví. Snímek na předchozí straně nám ukazuje situaci na počátku minulého století 
v místě, kde dnes stojí tzv. Šeflův most. V době panování Marie Terezie se stabilizovalo lesní 
hospodářství celou řadou dekretů a nařízení. Tyto samozřejmě ovlivnily vodní hospodářství. Některé 
vlivy byly pozitivní. Docházelo k zalesňování velkých holin v Brdech i k vymezení pastvišť. Jen 
poddaní začali stavět více domů na levné půdě u potoků. K těmto domům pak vedly úvozové cesty, 
které fungovaly jako vodoteče. To ukázaly i povodně ve Strašicích v 19. století. O nich již máme 
přesnější záznamy z let  1824, 1872, 1890, 1895, 1897. atd. O tom, jak vypadaly tehdejší povodně, 
nám zachovala informace církevní kronika farnosti při strašickém kostele sv. Vavřince: „ Odpoledne 
20. června 1895 začalo hřímati od Mýta, pak též od Skořic a konečně od Svaté Dobrotivé tak, že sotva 
lidé mohli seno do kupek dáti a jiní museli sečení ustáti neb začalo pršeti a déšť potrval při hřmění až 
do večera, bouřka pak hluboko do noci. Blesk udeřil od Zvonečkovic chalupy č. 139, rozbil komín, 
dveře atd., ale nezapálil. Však dne 21.června  ráno před šestou začalo silně pršet, ale také za 1 a půl 
hodiny již všechna luka od I.čtvrtě 
až k Melmatěji byla pod vodou, 
voda učinila tím hrozné škody, 
odnesla totiž velkou část sena, 
ostatní velmi poškozeno, na lukách 
byly velké nánosy písku, hlíny, 
štěrku a velkého kamení. Podobně 
řádila voda v II. Čtvrti, kde po 
silnici tekla zvýše půl metru, pak u 
Tisýho u cihelny všecka luka byla 
poškozena, a na huti velké škody 
způsobeny…“ 

Zajímavé je, že ze statistického 
hlediska byly spíše ničivější 
v devatenáctém   i  ve dvacátém  

století na Strašicku  tzv. bleskové 
povodně než ty tzv. tisícileté v letech 
1872 a 1890 či v roce 2002 a 2006. 
Asi nejlépe zdokumentovanou máme 
povodeň z roku 1965, kdy 
červencové přívalové deště 
překvapily na Podbrdsku celou řadu 
obcí. Na našem snímku je zachycena 
křižovatka směrem na Dobřív 
nedaleko hájovny U pily. Obdobná 
situace byla i na návsi, kde voda 
napáchala poměrně rozsáhlé škody. 
Jak bylo řečeno, jednalo o tzv. 
bleskovou povodeň, která ucpala 
celou řadu propustků a koryt. Svou 
intenzitou překonala povodeň z roku 

1949. Nevypočitatelnost, s kterou zasáhla zdejší kraj, vedla k celé řadě vodohospodářských diskuzí, 
které v podstatě přetrvávají dodnes. V šedesátých letech minulého století už v podstatě neexistovala 
zmíněná síť rybníčků a náhony pomalu zanikaly. V rámci zemědělských úprav došlo k zatrubnění 
některých koryt a vodotečí. Tím se docílilo zdánlivého klidu v horních tocích strašických potoků. 
V devadesátých letech však došlo k dalším prudkým povodním, které vyvrcholily povodněmi v roce 
2002 a v roce 2006. O současném názoru na vodohospodářská opatření se více dočtete v příspěvku 
z Muzea Středních Brd. 

                                                                                                                        Mgr. Tomáš Makaj 



Muzeum zkoumalo čarodějné rejdy na Brdech ještě před Čarodějnicemi 
RNDr. Martin Lang, Mgr. Tomáš Makaj 
 
  Letošní studený duben nás dokázal v muzeu pořádně rozehřát. Způsobily to čarodějné rejdy Povodí 
Vltavy, které nám přichystalo divotvorný dárek ještě před svátkem čarodějnic. Podstatná část nově 
vyhlášené CHKO Brdy je vážně ohrožená záměrem stavby sypané hráze a vytvořením tzv. suchého 
poldru v údolí Padrťského potoka – Klabavy nad bývalou hájovnou Amerikou. Hráz by zde v koruně 
přesáhla výšku 20 m. K její stavbě by se podle prováděcí studie, již Povodí předložilo, použilo 
vytěženého materiálu z náplavů vodoteče – a protože je jasné, že by to nestačilo, měl by se ještě 
otevřít veliký zemník v údolí nad Třemi trubkami. K tomu můžeme připočíst i odtěžení svahových 
hlín a sutí na údolních úbočích. Co by to v důsledku znamenalo? 
Především vážné a 
nevratné poškození 
krajinného rázu, jedné 
z vůbec nejcennějších 
deviz CHKO Brdy. 
Zničení podstatné části 
koryta horního toku 
Klabavy. Vymizení 
vzácných živočichů jako 
raka kamenáče nebo 
vranky obecné. Pozitiva? 
Nejsou žádná. Hráz by 
měla obce pod ní chránit 
jen do stoleté vody. Není 
to tak dávno, co jsme 
zažili vodu pětiset, možná 
i tisíciletou. V tomto 
případě by hráz byla 
dokonce 
kontraproduktivní, neboť 
by nejen ztratila 
ochrannou funkci, ale 
ještě by masivním 
upouštěním v kraji níže 
po toku výrazně uškodila. 
Na náš návrh, aby se 
přívalové vody řešily citlivě, jednak rozlivem vody v pramenné oblasti zdrojnic Klabavy a navracením 
srážkové vody od svážných silnic zpět do lesního recipientu, Povodí Klabavy a někteří lokální a krajští 
politici nechtějí slyšet. Vnucuje se podezření, že stavba má především pomoci státnímu podniku 
Povodí Vltavy k dobře zaplacené a ziskové práci. Vždyť se jedná o investici hodně přes půl miliardy 
Kč! Naše návrhy k přírodě citlivého a šetrného způsobu řešení bleskových povodní, jež by přitom 
mělo stejný, ne-li lepší efekt vůči životům i majetku, by stály zhruba jen pár desítek milionů…  
Z těchto důvodů, zvláště poté, co Povodí Vltavy představilo na Dni otevřených dveří v Plzni svou vizi 
„úžasného“ příkladu, kterak se o naši bezpečnost skvěle stará, jsme s panem starostou Jiřím Hahnerem 
do Plzně svolali tiskovou konferenci, kde jsme svůj nesouhlas s navrhovaným řešením, jak si je 
představuje Povodí, zveřejnili. Problém následně popsala řada deníků. K tématu také odvysílala svou 
reportáž v pořadu Události v regionech i ČT 1 (http://www.ceskatelevize.cz/porady/10118379000-
udalosti-v-regionech-praha/216411000140428-udalosti-v-regionech/). Reportáž bude k dohledání i na 
našich muzejních webových stránkách. 
  Se zvýšeným zájmem veřejnosti o znovu otevřené Brdy souvisí i další TV pořady, jež si můžete 
vyhledat přes odkazy na našem webu www.muzeumstrasice.eu. 
S CHKO byla svázána i naše přítomnost na semináři k interpretaci přírodních a kulturních zajímavostí 
v CHKO Brdy. Uskutečnila se 28. 4. na Rybářské baště u Hořejšího padrťského rybníka, známé 
domorodcům spíše jako „Dzúrovka“. Tím bylo odstartováno naše členství v kolektivu, který 



připravuje prezentaci uvedených fenoménů na Brdech. Podíleli jsme se již i na nové základní 
informační brožurce CHKO, která v minulých dnech spatřila světlo světa. 
  A téma CHKO ještě do třetice – souvisí s ním účast M. Langa na workshopu Geoparků ČR, 
uspořádaným AOPK ČR a Národní konferenci Geoparků ve Štramberku. Výsledkem budou další 
jednání buď o vytvoření samostatného Geoparku „Brdy – Železné srdce Čech“, nebo jeho přičlenění 
ke kandidátskému Geoparku Joachima Barranda. 
  S propagací souvisí i grant ve výši 10 tisíc Kč, který pro Infocentrum v muzeu získala Renata 
Převrátilová. Vzhledem k velikému zvětšení Strašic včetně Padrti urychleně zpracujeme nový 
informační materiál o Strašicích. R. 
Převrátilová rovněž instalovala nové 
směrovky muzea na křižovatkách 
v obci. Zcela nový byl též letošní 
informační článek vydaný 
v CykloDeníku. 
  10. dubna byla slavnostní vernisáží 
zahájena nová výstava v muzeu. 
Představují se tu práce malířky 
Blanky Járkové ze Žebráka a 
fotografky Ivy Srpové. Na vernisáž 
přišla zhruba čtyřicítka návštěvníků. 
Velmi působivé práce můžete vidět 
ve Výstavní síni do poloviny května. 
  Zúčastnili jsme se i přípravy výstavy obrazů našeho spolupracovníka a příznivce Václava Šestáka, 
malíře Podbrdska. Tentokrát vystavuje v Senátu Parlamentu ČR ve Valdštejnském paláci v Praze, 
v  Chodbě místopředsedů. Jeho práce zde budou ke spatření do 8. května. 
 Další výstava, tentokrát Jindřišky Hánové, rokycanské malířky, doprovodila „křest“ a veřejnou 
prezentaci knihy Martina Langa „Velká kniha o 
městě Mirošově“. Kniha byla pokřtěna 
v dústojných prostorách Zámku Mirošov a role 
kmotrů připadla senátorce doc. MUDr. Miadě 
Emmerové, CSc. a řediteli Západočeského 
muzea v Plzni PhDr. Františku Frýdovi. Knihu 
uvedl starosta Mirošova pan Vlastimil Sýkora, 
předsedkyně Společenské komise Rady města 
Mgr. Monika Honzíková a šéf společnosti Green 
ways (majitel zámku) pan Václav Rathouský. Na 
veřejnou prezentaci v mirošovské knihovně 
přišlo kolem stovky zájemců. Publikace vyšla u 
příležitosti oslav 650. výročí od první písemné 
zmínky o Mirošově a vydalo ji město. Od 

poloviny prvního květnového týdne bude k dostání 
i v pokladně muzea a v Místní knihovně ve 
Strašicích. 
  Mgr. Tomáš Makaj  prováděl celou řadu exkurzí. 
Žáci z mirošovské základní školy se dozvěděli 
celou řadu zajímavých informací o strašickém 
kostele.  Nejvíce je zaujal vymalovaný strop, na 
kterém jsou zachyceny postavy naší vlastivědy. 
Společně s Milanem Novobilským připravili 
žákům i povídání o středověku. Druhá exkurze se 
odehrávala na vzdálené Šumavě, kde T. Makaj  
přednášel o zaalpské renesanci. Jako 
reprezentativní budovu si vybral zámek 
v Žichovicích,  kde promluvil o stavebně 



historickém vývoji a ikonografii této zajímavé budovy před studenty ZČU. V současnosti dokončuje 
výše zmíněný i historickou rešerši k zámečku Tři Trubky, která je spojena se zpracováním velkého 
množství doposud neuveřejněných materiálů. Výstup bude použit jako podklad pro budoucí 
rekonstrukci loveckého zámečku. V dubnu se T. Makaj zúčastnil již tradičních Hořovic Václava 
Hraběte, kde vystupuje jako porotce. Zajímavou změnou pak bude příprava výstavy v Místní knihovně 
ve Strašicích věnovaná 90 letům oddílu TJ Spartak Strašice. 7. Května se také můžete setkat 
s muzejním stánkem u Muzea na demarkační linii, kde jsme si připravili hru pro děti „ Poznej Brdy“. 
Z důvodu stavebních oprav jsme byli nuceni dočasně uzavřít stálou expozici Archeologie a starších 
dějin. Příčinou byla porucha drenáže v podzákladí, která způsobila silné vlhnutí suterénních prostor. 
Obnovenou a přepracovanou expozici podle scénáře Tomáše Makaje otevřeme znovu v průběhu 
měsíce června. Za omezení prohlídek, ač námi nezaviněné, se návštěvníkům omlouváme. 
Stále přetrvává zvýšený zájem o naše expozice a příliv návštěvníků i nocležníků naší turistické 
ubytovny neustává. Přijďte i Vy, těšíme se na Vás! 27. května 2016 můžete s námi prožít další 
Strašickou muzejní noc s programem. Tentokrát ve znamení „Jedeme sss párou“!  

  -----------------------------------------------------------------------------------
-------------------------------------- 
           Kam jdeš, ty smutná, v půlnoc oděná,  
           ty, žalu mého sladká ozvěna ? 
           Kam pluješ, krásný sne mých mladých let, 
           a v samotě mne necháš krvácet ? 
           Zastav se trochu v krutém mámení, 
           zůstaň už se mnou, či dej znamení, 
           že nejsi nic než moje ozvěna, 
           ty, lásko smutná, mlhou zastřená. 
 
Tak zní verše otce Věry Šmolíkové Vokáčové, která odešla v těchto dnech do 
krajiny, odkud není návratu. Život není lehký a Věra zažila těžkostí až dost, 
přesto vše dokázala potěšit i ostatní svou nezdolnou energií při práci 
s mládeží či u Českého svazu bojovníku za svobodu. Setkání s ní byla vždy 
přínosem a její nelehký osud jakoby na ní nezanechal stopy. I přes všechen 
bol dokázala žít a vychovávat.  Se svým manželem Vlastou byla po celý život 
věrna skautskému hnutí v duchu myšlenky „ Skautem jednou, skautem po 
celý život.“ V kulturním světě zanechala stopu pokračující v odkazu jejího 
otce, jenž byl popraven nacisty.  

   

 

Poezie ji provázela celý život. Rozdávala 
ji malým i velkým. Zprostředkovávala 
několika generacím verše svého otce. 
Vzácně zacházela s myšlenkami 
demokracie a vlastenectví, které nebyly 
pro ni jen prázdnými pojmy. O tom jsme 
se mohli přesvědčit i při rozhovorech 
s válečnými veterány (na vedlejším 
snímku s pplk.Josefem Polívkou). Tyto 
přednášky dokázala zprostředkovat i pro 
zdejší základní školu. Její přístup 
k dodržování tradic se projevil nejen při návštěvě kulturních akcí, ale také k jejímu postoji ke státním svátkům.  
Děkujeme ti Věrko za obohacení společenského života Strašic a nikdy na tebe nezapomeneme. 

                                                                                                                  Kulturní odbor obce Strašice 



 Prvního ročníku akce Ukliďme Strašice se zúčastnilo 
40 dobrovolníků, nejmladšímu uklízejícímu byly pouhé 
dva roky  Ukliďme Strašice! to je název gruntování, do 
něhož se letos poprvé zapojili strašičtí dobrovolníci v 
rámci celostátní akce Ukliďme Česko.Ta se pod záštitou 
Ministerstva životního prostředí ČR uskutečnila už 
potřetí. U obecního úřadu se sešla různorodá skupina - 
strašické jogínky, pionýři, rodiče s dětmi, jednotlivci i 
party kamarádů a kamarádek."Ráda bych vyjádřila dík 
všem, kteří se na úklidu podíleli. 
Dobrovolníci se rozdělili na čtyři skupiny a nasbírali 
celkem neuvěřitelných 930 kg odpadu," říká 

koordinátorka místního úklidu, reiki učitelka Kateřina Juríková. V keřích podél silnic, za nákupním a 
zdravotnickým střediskem, kolem školy a hřiště i v blízkosti koupaliště se našlo opravdu leccos. "Kromě 
pneumatik, lahví od alkoholu a igelitových pytlíků 
jsem držela v ruce třeba staré polštáře, boty zarostlé 
mechem či pánské spodní prádlo. Našla se dokonce i 
mačeta, řídítka od kola, řetěz či kus zábradlí," 
doplňuje Juríková. Pro všechny přihlášené připravila 
obec malé občerstvení. Zájemci se mohli přihlásit 
také k podvečerní meditaci. „Věřím, že se akce ujme 
a příští rok se sejde ještě více dobrovolníků, kterým 
záleží na tom, jak to s čistotou v obci vypadá,“ 
uzavírá Juríková. Už za měsíc se ve Strašicích na 
paloučku za muzeem uskuteční další zajímavá akce. 
Strašice budou poprvé snídat v trávě v rámci tzv. 
Férové snídaně. Více na www.katkajurikova.cz. 

Program TJ k oslavám 90.let kopané ve Strašicích 

7.5.2016  10,00hod   Celodenní turnaj přípravek 

9.6. 2016   17,00 hod                   Výstava v Místní knihovně 

10.6.2016 16.30hod   Přípravky Strašice-Příkosice 

         18,00hod   Utkání internacionálové ČR –,,A“ mužstvo 

         20,00hod             ,,Pohodovka“ hraje na hřišti 

11.6.2016  13,15 hod  Žáci Strašice - Dobřív 

           15,00 hod  St.garda Strašice – Mýto 

  17,00hod   ,,B“ mužstvo – Cheznovice ,,B“ 

  19,30hod  K poslechu a tanci hraje ,,Ivo Novák“ 

Do květnové čísla Barňáku se nám nevešla celá řada zajímavých událostí- Den otevřených dveří, či pozvánky na 
akce našich fotbalistů ... S  těmito články se setkáme v příštím čísle. Redakce. 


